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Zpráva ze zasedání VV ČUS 
konaného dne 10. 3. 2015 

Výkonný výbor ČUS v březnu v rámci svého výjezdního zasedání navštívil Jihočeský kraj. Na 
schůzi v Českých Budějovicích zástupci VV ČUS především diskutovali a schválili návrh rámce 
Koncepce státní podpory sportu, který vypracovalo vedení České unie sportu. 
ČUS tak zareagovala na výzvu ministra M. Chládka ke sportovním organizacím, aby reagovaly 
svými náměty na první návrh rámcového dosahu koncepce připraveného ministerstvem. 
Kromě inovace systému stávajícího programového dotačního financování bude v koncepci 
nezbytné sjednotit a nově definovat jednoznačně měřitelná kritéria pro posuzování nároků žadatelů
v programech tak, aby bylo možné objektivně a spravedlivě posoudit pořadí všech žadatelů. 
Výkonný výbor ČUS dále na svém jednání projednal a schválil přípravu organizace a jednotlivých 
zpráv pro delegáty 31. valné hromady ČUS, včetně návrhu rozpočtu ČUS na rok 2015, návrh na 
novelizaci stanov ČUS v podobě odpovídající novému občanskému zákoníku, a návrh na přijetí 
nových svazů do ČUS, který bude předložen delegátům valné hromady ČUS 25.4.2015. 
Zprávy z jednání VV ČUS lze nalézt v úplném znění na internetových stránkách ČUS 
:http://www.cuscz.cz/ o-nas/zpravy-z-jednani-vv-cus.html 

Jansta: Každou iniciativu, která by podpořila sport, je třeba 
vítat 
Miroslav Jansta, předseda České unie sportu 

Redakce portálu SportovníListy.cz pokračuje v sérii exkluzivních rozhovorů, které se týkají fi-
nancování českého sportu, a které navazují na loňskou celostátní konferenci na téma financování 
sportu v ČR, kterou portál SportovniListy.cz uspořádal ve spolupráci s Českou unií sportu (ČUS) a 
se Sdružením sportovních svazů ČR (SSS ČR). Tentokrát odpovídá na otázky JUDr. Miroslav 
Jansta, předseda České unie sportu. 
V čem je podle Vašeho názoru největší nedostatek či problém současného systému financování 
sportu v ČR? 
Největší nedostatek financování sportu je samo nedostatečné financování. Státní podpora je po-
loviční než třeba v roce 2006 a vůbec neodpovídá jeho významu pro naši společnost. Sport a 
sportovní infrastruktura jsou zoufale podfinancovány – spíše již za hranu než-li na hraně jeho 
přežití.

Jak hodnotíte aktivitu ministra školství, mládeže a tělovýchovy Marcela Chládka (ČSSD), který 
nedávno vyzval největší sportovní organizace v ČR, jmenovitě Český olympijský výbor, Českou 
unii sportu, Sdružení sportovních svazů a Českou obec sokolskou, aby se podílely na vytvoření 
nové koncepce financování sportu? 
Koncepce financování sportu nemůže vznikat bez těch, kterých se týká, bez těch, kteří dobře znají 
nedostatky dosavadního špatného systému v praxi a mohou nejlépe definovat potřeby českého 
sportu. Žádná koncepce, v žádném resortu, nemůže vznikat bez těch, koho se týká, jenom od 
zeleného úřednického stolu, proto jsem tuto iniciativu uvítal. 



V návaznosti na předchozí otázku, jak hodnotíte aktivitu poslance Jiřího Holečka (ANO), který 
inicioval založení České ligy sportu? 
Každou iniciativu, která by podpořila sport, je třeba vítat. 
Poslanec Holeček (ANO) zveřejnil před časem tezi, že by měla být zřízena nová vládní agentu-ra, 
která by měla řešit problematiku financování sportu v ČR. Je nutné podle Vašeho názoru vytvářet 
další státní instituci, když existuje Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy, které by mělo tuto 
oblast řešit? 
Vedle výrazného posílení současné agendy MŠMT, nebo vzniku samostatného ministerstva sportu,
je to jedna z možných variant, jak podpořit strategii financování a rozvoje sportu. Každá varianta 
má své výhody a nevýhody. Z pohledu samotného sportu je to vlastně jedno. Důležitý je objem 
financování a jeho průhlednost a systémovost. 
Jak hodnotíte ministra školství, mládeže a tělovýchovy Marcela Chládka v oblasti přínosu pro 
český sport? 
Pan ministr Chládek je jeden z prvních ministrů, který zatím nezapomněl, že v názvu jeho minis-
terstva je také „tělovýchova“. Lépe by tam mělo být „sport“. Věnuje se sportu soustavně, provedl 
spoustu pozitivních změn, zapojil do procesu přípravy sportovní koncepce a nového systému 
financování zástupce významných sportovních organizací, snaží se získat pro resort další peníze. 
Jakou úlohu by měl v rámci systému financování sportu v ČR hrát Český olympijský výbor? 
Posláním olympijského výboru jsou především olympijské hry, jejich příprava a šíření olympijské 
myšlenky a také starost o olympioniky. Rámec jeho činnosti je stanoven olympijskou chartou. To je 
také jeho rámec v systému financování. 
Ministr financí Andrej Babiš (ANO) koncem loň-ského roku přislíbil navýšit finanční prostředky pro 
sport o 3 miliardy korun, pakliže bude systém koncepční a transparentní. V čem podle Vašeho 
názoru spočívá jeho kritika současného stavu financování českého sportu, zvláště když ministr 
Babiš hovoří o současném stavu, který je podle jeho názoru „nekoncepční a netransparentní?“ 
Podle mě pan ministr Babiš byl motivován třemi úvahami. Reagoval především na nález Nej-
vyššího kontrolního úřadu, který zjistil několik pochybení v minulosti při financování sportu, 
především na ministerstvu školství. Na ministerstvu a ve většině sportovních organizací došlo od 
té doby v transparentnosti a koncepčnosti financování k výraznému a zásadnímu zlepšení. 
Například hloubková kontrola NKÚ největší české sportovní organizace, České unie sportu, ne-
shledala nejmenší pochybení. Druhým a správným zdrojem jeho pochyb bylo, že současné 
financování nedostatečně pokrývá sport v jeho základních článcích, především sportování dětí a 
mládeže a také je nedostatečné vůči snaze o udržení a rozvoj sportovní infrastruktury. Třetí motiv 
byl o zásadní systémovosti ve financování – jednoduše sdělil jednoduchou a správnou myšlenku: 
Státní podpora jsou státní peníze a jediný, kdo o těchto penězích může rozhodovat, je stát. 
Je podle Vašeho názoru v pořádku, aby čeští profesionální sportovci měli zároveň pracovní 
(zaměstnanecké) smlouvy, jako např. te-nistka Petra Kvitová, která má zaměstnaneckou smlouvu 
(na plný úvazek) s Ministerstvem vnitra ČR? 
Vrcholoví sportovci nejsou jen soukromé osoby bez vazeb na svoji vlast. Jsou pozitivními repre-
zentanty našeho státu, jsou vývozci dobrého jména České republiky, jsou značkou, často bohužel 
jedinou, reprezentující naši zemi v celém světě. Jsou zdrojem národní hrdosti, jsou vzorem pro 
celé generace po sportovní i morální stránce. Zkrátka jsou pro stát nesmírným přínosem, který se 
jen těžko dá vyvážit penězi. Platy, které berou ve svých „domovských“ organizacích, jsou jen 
symbolickým vyjádřením odměny za hodnoty, které tito sportovci naší společnosti přinášejí. 

Statistika členské základny 2014 

Výsledky sběru statistických dat ukazují, že členská základna ČUS k 31. 12. 2014 setrvává v 
trendu posledních několika let a to mírném poklesu. ČUS v 8 240 SK a TJ sdružuje 1.205.746 
členů. To představuje meziroční úbytek cca 92 tis. fyzických osob, z nich je 12.619 členů z řad 
mládeže. Ke konečnému termínu byla aktualizována data ze všech 77 okresních sdružení a 
možnost dohrání vlastních dat členské základny využilo 44 národních sportovních svazů. 
Dle grafů níže, vycházející ze statistiky členů sdružených v OS ČUS, je patrné, že v letošním roce 



se poprvé snížil meziroční úbytek mládeže, který v předešlých letech činil v průměru 31 tis. členů. 

Pokud se tento trend potvrdí i v příštích letech, bude to znamenat první krok k zastavení propadu 
členské základny. 
V absolutních číslech je to stále nejhorší sběr za posledních patnáct let. Na evidenci členů může 
mít také vliv zavedení členských poplatků v některých okresních sdruženích ČUS, čímž se 
neaktivní kluby, které nevyužívají služeb okresního sdružení, odhlašují z evidence. Česká unie 
chce evidovat aktivní členskou základnu, která svou činností přispívá k rozvoji sportu a spolkového
života a celý proces bere jako krystalizaci své členské základny. 
Členové ČUS jsou rozděleni do třech věkových kategorií. Do kategorie žáci/žačky spadají členové 
mladší patnácti let, přičemž člen, který v průběhu roku 2014 dovršil patnáct let věku, je pro tento 
rok započítán do dorostu. Člen, který v průběhu roku 2014 dovršil devatenáct let věku, je pro tento 
rok započítán již do kategorie dospělých. 
Sběr probíhal dle pokynů předsedy ČUS dvoukolově, čímž se předchází nesrovnalostem a 
chybám při dohrávání členů sdružených po linii sportovních svazů. Oficiální statistika byla vydána 
24. 3. 2015. 

Tab.: Historický
přehled vývoje 
statistiky členů 
sdružených v 
okresních 
sdruženích 
ČUS Rok 

Celkem Dospělí Mládež 

2001 1305523 859908 445615 
2002 1357785 904715 453070 
2003 1407996 950168 457828 
2004 1439995 989178 450817 
2005 1474873 1024993 449880 
2006 1504289 1056817 447472 
2007 1533279 1090281 442998 
2008 1558976 1125677 433299 
2009 1563132 1099592 463540 
2010 1541064 1104524 436540 
2011 1493046 1089583 403463 
2012 1428506 1052322 376184 
2013 1297898 959394 338504 
2014 1205746 879861 325885 

Nové možnosti financování sportu PODRUHÉ 

V návaznosti na vlnu zájmu, vyvolanou článkem zveřejněným ve Zpravodaji České unie sportu č. 
1/2015, přinášíme doplňující informace k problematice nových možností financování sportu. 
Pokud shrneme Vaše reakce, nejčastěji zaznívaly v podstatě tři: 
„Už jsme zkusili o dotaci z fondů EU požádat, ale neuspěli jsme“ 
Klíčem k úspěchu při nárokování dotací je vždy správně zvolený projekt pro správně zvolený 
dotační titul. Zde však bohužel dochází k nejčastějším chybám a veškerá energie investovaná do 
zpracování žádosti je pak jen zbytečně vyplýtvána. Definovat projekt tak, aby vyhovoval 
požadavkům poskytovatele dotace, ovšem vyžaduje rozsáhlou znalost problematiky a všech 
souvislostí, které nelze získat jinak, než průběžným intenzivním studiem podkladů, sledováním 
novinek, aktuálních výzev, programových a prováděcích dokumentů a v neposlední řadě i 



zkušeností ze zpracování úspěšných žádostí o dotaci. 
Častým mýtem je také pocit, že „dotace získají jen ti, kdo mají známé na nejvyšších místech“. S 
plným vědomím a svědomím můžeme toto tvrzení popřít, skutečnost je taková, že dotaci získá ten 
žadatel, který svým projektem naplní parametry a cíle dotačního titulu. 
Řešení je velmi snadné: přenechte tuto práci a odpovědnost těm, kteří se v dotační problematice 
orientují, a využijte svůj čas pro sportovní agendu Vašeho spolku. 
„Rádi bychom o dotaci požádali, ale je to příliš pracné, nemůžeme si dovolit tomu věnovat tolik 
času“ 
Bohužel, poskytování finanční podpory z fondů EU s sebou nese zvýšené nároky na trans-
parentnost a cílenost poskytnuté dotace. Or-gány ČR i EU musí mít jistotu, že poskytnuté 
prostředky splní cíle, pro které jsou určeny. Pro zpracování úspěšné žádosti o dotaci je tedy nutné 
dodržet veškeré náležitosti a doložit veškeré podklady, aby byla vyloučena jakákoliv pochybnost o 
oprávněnosti požadavku na dotaci. Stejně tak v průběhu realizace a následného využívání výstupů
projektu je potřeba poskytovat informace o stavu a výstupech projektu. V obou krocích jsou tedy 
kladeny požadavky na lidské kapacity, které málokterý sportovní subjekt dokáže zajistit vlastními 
silami. 
Řešení je opět velmi snadné: přenechte tuto práci a odpovědnost těm, kteří se v dotační 
problematice orientují, a využijte svůj čas pro sportovní agendu Vašeho spolku. 
„Cena za zpracování žádosti je přece příliš vysoká“ 
Cena za zpracování žádosti není vysoká, jedná se o další mýtus evropských dotací. Navíc 
evropské fondy poskytují řádově vyšší dotace než například kraje a obce, u kterých sportovní 
spolky běžně dotace nárokují. 
Cena za zpracování žádosti se vždy odvíjí od pracnosti a složitosti požadavků zvoleného 
dotačního titulu. Cena za zpracování žádosti do 0,5 milionu Kč se pohybuje okolo 8% a u žádostí 
nad 0,5 milionu Kč dokonce okolo 3%. Navíc je možné cenu za dotaci rozdělit na dvě části – fixní 
částku za zpracování žádosti (která garantuje, že žadatel (sportovní spolek) nebere zpracování 
žádosti na lehkou váhu a se zpracovatelem žádosti aktivně spolupracuje a poskytuje mu potřebné 
podklady) a druhou část ve formě provize ze schválené dotace (která naopak garantuje, že 
zpracovatel je motivován k odvedení kvalitní práce). 
Nové dotační možnosti pro období 2014 – 2020 nabízí financování celé řady zajímavých témat, 
která mohou obohatit činnost sportov-ních svazů a spolků. Finanční podpora z těchto zdrojů 
začíná na 0,5 milionech Kč. Optimální výše pro dotaci, aby se vyplatila i s ní spojená 
administrativa, je kolem 2 milionu Kč. Investiční dotace navíc umožňují si nechat zaplatit i 
zpracování projektové dokumentace, či administraci projektu, tedy externí službu, která Vám bude 
řídit dotaci ve vztahu k poskytovateli dotace. 
Samozřejmě žádná dotace není „zadarmo“. Neziskové organice mají tu výhodu, že se tzv. 
spoluúčast pohybuje nejčastěji mezi 10 %, max. 20 %, způsobilých výdajů projektu, což není ve 
srovnání s krajskými dotacemi tak velký podíl, přitom benefit je mnohonásobně větší. Již v 
lednovém čísle Zpravodaje ČUS jsme zmínili několik konkrétních programů, které se sportovnímu 
prostředí otevírají od tohoto roku. Vzhledem k tomu, že se blíží vyhlašování výzev pro podávání 
projektů, uvádíme jejich krátkou rekapitulaci. 
Jaká témata jsou tedy nyní aktuální? 
Pracujete nebo plánuje práci se seniory a sociálně vyloučenými skupinami? Spolupracujete s 
dětskými domovy? Plánujete podpořit vzdělávání svých členů, trenérů či rozhodčích? Zabýváte se 
otázkou dvojí kariéry sportovců? Právě pro Vás je vhodný Operační program Zaměstnanost. 
Plánovaná výzva: 06/2015. 
Pokud jsou Vaše záměry spíše investičního charakteru, využijte partnerství s městy a obcemi. Ty 
mohou žádat prostředky z Regionálního integrovaného operačního programu například na zvýšení
kapacit škol, a tedy i prostor, kde následně mohou trénovat Vaše kluby. Plánovaná výzva: 11/2015.
Potřebujete zateplit sportovní halu, nebo snížit náklady na energie sportovní haly? Bude pro Vás 
zajímavý Operační program životní prostředí. Plánovaná výzva: průběžně v roce 2015. 
Máte zájem o výměnu zkušeností a dobré praxe se sportovními svazy či kluby ze sousedních 
států, a přitom nechcete mít v projektu více jak jednoho partnera? Spolupracujete již s nějakým 
klubem ze sousedního státu? Využijte přeshraniční programy na podporu česko-polské 
spolupráce, česko-slovenské spolupráce, česko-saské spolupráce či česko-bavorské spolupráce. 
Plánovaná výzva: 06/2015 OP ČR -Polsko. 



A pokud již máte připravený projekt a nejste si jisti, jestli splňuje parametry příslušného dotačního 
titulu, nabízíme Vám konzultaci k Vašemu projektu. Pomůžeme Vám tak zvýšit šanci na získání 
dotace a eliminovat případné nedostatky ještě předtím, než žádost o dotaci odevzdáte. 
Uvědomujeme si, že na orientaci v administrativních náležitostech dotačních programů nemusí mít
odpovědní zástupci sportovních svazů a dalších sportovních spolků dostatek času, který raději 
využijí ve sportovní oblasti. Starosti o dotace proto v případě Vašeho zájmu nechte na nás. 
Dotací není potřeba se bát, ale dobře se na ně připravit. Equica Vám pomůže být na dotace 
připraveni. 
Kontakt pro poskytnutí dalších informací zájemcům: 
Martina Jalovecká 
601 551 671 
martina.jalovecka@equica.cz 

Sport se musí podílet na nové koncepci MŠMT 

V lednu 2015 prezentoval ministr školství, mládeže a tělovýchovy zástupcům rozhodujících spolků 
„Hlavní směry koncepce a strategie sportu do roku 2020“. Na TK dne 12.2.2015 pak vyzval 
sportovní prostředí k předložení vlastních návrhů: Ministerstvo školství rozpracovalo koncepci 
sportu v ČR na roky 2016 - 2020. Ministr školství Marcel Chládek nyní nabízí zastřešujícím 
sportovním organizacím a svazům, zejména Českému olympijskému výboru, České unii sportu, 
Sdružení sportovních svazů ČR a České obci sokolské, aby se podílely na finalizaci nové kon-
cepce sportu a předložily své návrhy a připomínky. Tyto organizace dostanou podle ministra 
školství čas na připomínky do konce března tohoto roku. Nová koncepce financování sportu bude 
následně předložena Národní radě pro sport a podvýborům Poslanecké sněmovny a Senátu k 
připomínkám. "Chci, aby došlo k velmi dramatické změně systému - aby byl přehlednější, 
adresnější a v neposlední řadě také transparentnější," říká Marcel Chládek ke koncepci sportu. 
Podle něj jde také o reakci na nedávnou zprávu NKÚ, která konstatovala milionová pochybení při 
financování sportu v letech 2011 - 2013, tedy ještě před jeho příchodem do úřadu. „Většina 
nedostatků, na které zpráva upozorňuje, byla odstraněna již v loňském roce. Mým cílem je však 
pokračovat v krocích, které zaručí, že bude financování sportu naprosto cílené a transparentní,“ 
říká ministr školství Marcel Chládek. 
Podle svých slov bude ministr Chládek na základě nové koncepce financování sportu, jejíž finální 
podoba vznikne i na základě této výzvy, požadovat navýšení finančních prostředků o 3 miliardy 
korun. 
„Hlavním cílem nové koncepce je rozvoj sportu na všech úrovních a zajistit, aby se finanční 
prostředky dostaly k samotným sportovcům na základě jasných parametrů a neztrácely se v ne-
přehledných a neprůhledných finanč-ních tocích. Podstatou nové koncepce je zejména to, aby 
měla každá vynaložená koruna zcela konkrétní a dohledatelný účel a konkrétního příjemce. 
Sportovci by měli osobně pocítit, že konečně nastala změna k lepšímu, a že peníze určené 
sportovcům k nim také dorazí,“ dodal ministr Chládek. 
Současně 21. února 2015 představil svůj návrh, „Věcný záměr/osnova koncepce státní podpory 
sportu v ČR“ i předseda podvýboru pro sport Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR Bc.Jiří 
Holeček. I tento materiál, projednaný s představiteli sportovního hnutí, obsahoval podnětné návrhy.
Česká unie sportu, oba návrhy přivítala a rozhodla se na ně reagovat obratem, neboť koncepční a 
strategické otázky sportu a jeho financování jsou dlouhodobě největší slabinou podpory českého 
sportu. Materiál vypracovaný ČUS má dvě části. “Obsahové teze Koncepce podpory sportu“ a 
„Návrh změn Programů státní podpory sportu pro rok 2016“ Mate-riál projednal VV ČUS 10. 3. 
2015 se závěrem předložit jej k dalšímu jednání se zástupci sportovního prostředí a kompetentními
orgány MŠMT. 
Při zpracování materiálu se vycházelo z předpokladu, že současná dotační politika státu i způsob 
rozdělování finančních zdrojů plně neakcentuje potřeby široké škály sportovního prostředí. 
Současně vykazuje značné prvky nedostatečnosti a nesystémovosti. Zvláště pak oblast „sportu pro



všechny“ tj. zdravotní a sociální oblast sportu je současnými dokumenty MŠMT silně 
podhodnocena jak v oblasti finanční, tak v oblasti motivační a programové vybavenosti. Česká 
unie sportu si plně uvědomuje nutnost nového nastavení státní podpory všech oblastí sportu, od 
reprezentace státu a výchovy sportovně talentované mládeže, až po podporu každodenní 
zvyšování kvality života občanů prostřednictvím přístupu k pohybovým aktivitám. V předkládaných 
materiálech, které vycházejí z dlouhodobých zkušeností ČUS, tedy předpokládá definování všech 
institucionálních, legislativních i finančních nástrojů, které poskyt-nou záruky rozvoje všech oblastí 
sportovního prostředí. 

Svolání 31. valné hromady České unie sportu 

V souladu se Stanovami ČUS svolává Výkonný výbor České

unie sportu (usnesením č. 15/39/504 ze dne 13. ledna 2015)

31. valnou hromadu ČUS na sobotu dne 25. dubna 2015,

která se uskuteční ve Sportovním centru Nymburk.

Valné hromady se zúčastní zástupci 74 sportovních svazů a 77

okresních sdružení ČUS. Hlavními body programu je schválení

hospodaření ČUS a změna stanov dle nového občanského

zákoníku

Informace ekonomického oddělení RSS Svitavy :

Ekonomické oddělení RSS Svitavy informuje TJ/SK v rámci okresu o povinnosti změnit 
stanovy TJ/SK v souvislosti v novým občanským zákoníkem.

Všechny TJ/SK musí změnit stanovy a to uskutečněním VH na zapsaný spolek/z.s./. Pro 
informaci uvádím písemnosti, které se musí zaslat na Krajský soud. Jedná se o :

– návrh nových a schválených stanov

– vyplnit na stránkách Juscice.cz inteligentní formulář, který je po vyplnění nutno vytisknout a
nechat na obecním úřadě ověřit

– zápis z VH

– usnesení z VH

– prezenční listina, nebo podpisy navrhovatelů změn stanov

V případě dotazů možno kontaktovat pracovnici KS Pardubice tel: 467000612.

      Adresa soudu :

      Krajský soud Hradec Králové, pobočka Pardubice

                    Sukova 1556

                    530 96 Pardubice



Ekonomické oddělení RSS Svitavy připravuje školení pro TJ/SK se zaměřením na splnění 
povinnosti dle občanského zákoníku, tedy změna názvu na zapsaný spolek. Tyto školení proběhnou 
v září a máme v plánu rozdělit region na Třebovsko, Litomyšlsko, Svitavsko a Poličsko. Před 
školením budete osloveni a budeme žádat závaznou přihlášku.

 


